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V první polovině devatenáctého století, kdy náš jazyk byl v Čechách a na Mo
ravě ohrožen německým přívalem, se u nás varovně říkávalo: "Kdo se za svůj jazyk 
stydí, hoden potupy všech lidí". Dnes v Americe, ohrožené uvnitř konformismem a 
zvenčí mocným soupeřem, se po známém projevu Williama Douglase, člena Nejvyššího 
soudu Spojených států, a po novém ocenění úlohy přistěhovalců v americké literatu
ře, se brzy bude říkat: "Kdo se za svůj původ stydí, hoden potupy všech Američanů".

Bude se tak brzy říkat právem. Země, ze které pocházíme nebo ze které pochá
zejí naši otcové, je naše matka. Nesvědčí o jakosti charakteru,stydí-li se kdo ve 
společnosti za svou matku. Zahanbuje tím nejen sebe, nýbrž přímo uráží i samu spo
lečnost, poněvadž jí křivě přisuzuje pocity, kterých nemá. Ameriku uráží každý, 
kdo se stydí za svůj původ. Rádný syn a slušná dcera se vždy znají ke své matce 
- i kdyby byla sebe chudší, i kdyby byla "svázána v uzlíčku", jak ve své básni na
psal Neruda.

Ostatně naše vlast nebyla vždycky tak chudá a tak svázána jako dnes, a zítra 
nebo pozítří se zase vrátí ke své slávě. Vždyt její dějiny jsou úctyhodné a roz
vití jejich budoucích možností naše mládež ještě uvidí za svého života.

Nezapomínejme, že dějiny Ameriky nezačínají revolucí proti Anglii a Washing
tonem. Nezačínají ani kolonisací Ameriky a Kolumbem, Mnoho vynikajících americ - 
kých historiků výslovně napsalo, že třeba Mojžíš, Ježíš, Aristoteles nebo Justi- 
nián patří do amerických dějin stejně jako do evropských. Mýlí se ten, kdo by se 
domníval, že americké dějiny navazují jen na historii anglickou. Nikoliv, do ame
rických dějin nepatří jen Stuartovci, nýbrž i Lucemburkové, nejen puritáni, nýbrž 
Moravští Bratři. Karel IV. jako Eduard III., Žižka jako Cromwell,

Neuznává-li se řečené zatím všeobecně v americké veřejnosti, není to chyba 
jen Američanů. Loni bylo v Paříži vystaveno poprvé české umění z doby gotické, a 
čeští umělci oné doby, takov/ Mistr tabulí z kláštera ve Vyšším Brodě nebo Mistr 
třeboňského oltáře, byli pro Západ objevem. Četl jsem, že známý francouzský zna- 
tel gotického umění prohlásil, že po poznání českého tabulového malířství oné do
by by měl přepsat svá dosavadní díla. Je naší vlastní neodpustitelnou chybou, že 
jsme dosud své umění západu neukázali a je naší vinou, že Západ o nás a našich dě
jinách ví tak málo - když sami o nich nic nevíme a za ně se svou hrdostí nestaví
me.

Odsuzuje se, že naše mládež v Americe již nezná jazyk svých předků. Zapomí
ná se však, že i jazyk je něco mrtvého, nestojí-li za ním pýcha na svou přísluš
nost, a že naše děti se musely odnárodnit, protože jsme jim nedovedli předat hr
dost, kterou na příklad jistě má rodina Rooseveltů v poměru k svému Holandsku. To 
je také důvod, proč jako skupina, my Češi a Slováci, jdeme v Americe dolů,by£ sem 
tam nějaký náš jedinec se dostal dosti wsoko. Neměl to však rozhodně usnadněno
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V pittsburských Národných Novinách, v úradnom to orgáne Národného Slovenské
ho Spolku, uverejnený bol dopis 108. Odboru N.S.S. "Napřed” v Homestead, Pa., z 
ktorého dá sa súdit, že podobne jako komunisti aj slovenskí fašisti snažia sa roz- 
vrtat a dostat pod svoj vplyv krajanské naše spolky a organizácie podkopávaním a 
špiněním pamiatky slavného Tomáša G. Masaryka.

V dopise tom členstvo 108.Odboru rázne odsuzuje príhodu, ktorá sa udala na rov
nej schôdzi £.Okresu T.C.Masaryk Národného Slov.Spolku, keá zástupca 3.Odboru, ne
jaký Viktor Nesnadný, z čista-jasna vytasil sa z návrhom, aby meno Tomáša G. Masary
ka bolo z názvu Okresu vypustené a nahradené iným... Návrh vyvolal všeobecné pohor
šenie; schôdzu vedúci hl. predseda N.S.S. dal však o návrhu hlasovat. Za návrh zdvi
hlo ruku £ zástupcov, všetci ostatní postavili sa proti.

(Okresy N.S.S. sú koordinačnými telesami, do ktorých príslušné Odbory vysiela
jú svojich zástupcov za účelom dosiahnutia užšej a súladnej spolupráce hlavne v 
plánovaní činnosti kultúrnej).

Keá potom v riadnej schôdzi 108. Odboru jeho okresní zástupci podali o veci 
zprávu, jednotliví členoxria jeden za druhým povstali a prípad čo najrozhodnejšie 
zatracovali. Napokon schôdza jednomyselne nariadil svojim okresným zástupcom, Si
monovi Kovalikovi a Michalovi Hromanikovi, aby menom 108. Odboru vyslovili v úrad
nom orgáne N.S.S. verejné zazlenie povodcom tohto hanebného návrhu.

Správne sa v dopise poukazuje na svetový význam Masaryka a odsudzujú sa útoky 
pomýlených ludí na jeho pamiatku.

"Či nezasluhuje našej pamiatky - hovorí dopis - Masaryk, ktorý obetoval svoj 
život za slobodu Československa ked len práve že uniknul smrti od vlády austro - 
maďarskej?... My, občania slovenského pôvodu, máme veíkú účast za Československú 
republiku. Mnoho našich mužov položili životy na “bojišti, • • Po ukončení vojny vi
deli sme ich cez Ameriku prichádzat bez ruky, bez nohy alebo slepých. Ne jedna ame
rická žena pokropila dlážku slzami lútostou nad tak mladými hrdinami"..... ale 
"Sloboda sa v íuaoch rodí a krvou sa dobýja!" My starší zaujali sme sa milion do
lárovej sbierky; chodili sme z domu do domu sbierat národnú dan. Mnohí metlou nás 
vyhnali.... Dámsky krúžok v Homestead sbieral šaty, štrikoval punčochy a rožné ve
ci a posielal na Slovensko. — Kde bol brat Nesnadný? Možno nebolo ho ani na svete 
alebo len krátke nosil.

"Žiaden krestan - pokračuje dopis - si nedovolí zneuctit pamiatku tak vážené
ho vodcu akým bol profesor Masaryk... Americký prezident W.Wilson sa vyslovil o 
Masarykovi, že keby Masaryk mal za sebou tak velký národ, aký má Amerika, bol by 
najmocnejším štátnikom. Preto dnešné členstvo, rodené tuná, velmi by sa prehreši
lo na vlastnom americkom národe, keby vlastného prezidenta ponížilo, ako profesora 
a Budovatela Masaryka ponížil brat Nesnadný. My občania tejto novej vlasti nemuse
li sme sa obětovat za Slovensko - naša budúcnost je tu a nie v kraji. Ale ako ver
ným národu slovenskému diktovalo nám to srdce. Preto nebúraj, čo si nestaval.Okres 
si zvolil za Patrona Masaryka a to neboly kapustné hlavy."

Za toto mužné stanovisko homesteadským Slovákom a členstvu 108.Odboru "Napred" 
všetka čest: Slovenský Homestead dávno, pred prvou svetovou vojnou vynikal ridzím 
vlastenectvom a horlivostou pre pokrok slovenského ludu v Pittsburghu a na okolí . 
Bol tam slavný Slovenský vzdelávací klub,v ktorom takmer každú sobotu konaly sa kul
turně prednáškové a spoločenské večierky. V Sokolovni a často i vo velkej dvorane 
miestnej Carnegie Library dávaly sa slovenské divadelné predstavenia. V Homestead 
bola tiež založená prvá slovenská šporiteíňa v západnej Pennsylvanii. Za príjazdu 
T.G .Masaryka do Pittsburgu v máji 1918 homesteadskí Slováci mali lví podiel v uspo-
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V Bruselu je soutěž národů, co kdo 
umí. Nepřekvapuje nás, že československý 
pavilon je jeden z nejlepších a nejzajíma
vějších svou stavbou, celkovým pojetím, i 
výstavou. Československý průmysl,navazují
cí na dlouhou tradici a dovednost lidu,byl 
světoznámý již před první válkou.Stačí jen 
jmenovat Škodovku, Vítkovice, brněnskou 
zbrojovku, Daněk-Kolben, Jablonec, po vál
ce Batu atd. Československá výroba zahrno
vala téměř všechno, od těžkých strojů, lo
komotiv, koženého zboží až po textil, por- 
culán, sklo, od výrobků za lidové ceny až 
po drahocenné umělecké předměty. Nebylo 
snad královské tabule,aby nebylo Českoslo
vensko zastoupeno svými nádhernými výrobky 
at Již skla, porculánu, nebo damašku a 
křištálových lustrů. Není divu tedy, že 
československý pavilon je krásnou výstavou 
od začátků až do konce, od výstavy těž
kých strojů až po jídelnu. Bylo tomu tak 
vždy na světových výstavách.

Američtí návštěvníci se rozepisují o 
restauraci Prague na bruselské výstavě. 
"Pověst restaurace je tak výborná, že tu
risté z New Yorku si to namíří přímo do 
pražské jídelny”, píše Aline Mosby pro 
North American Newspaper Alliance."Restau
race má dvě oddělení, v dolejším, kde je 
to jednodušší, oběd stojí $ 2.20. V druhém 
poschodí labužník sedí v zasklené, boha - 
tě zdobené jídelně a vybírá si z jídelní - 
ho lístku. Oběd stojí za osobu 7.00 počí
taje v to cocktail a víno", píše americká 
novinářka. "Z nejoblíbenějších jídel je 
svíčková na smetaně s knedlíky. Restaurace 
Praha má štáb 132 kuchařů a číšníků z Pra
hy. Dvakráte týdně letadlo z Prahy dopra
vuje zásoby. Příbory, sklo, nádobí, vše je 
české", končí zprávu Aline Mosby.

Proč by ne? Je nám samozřejmé, že če
skoslovenský člověk nepřestal tvořit, že 
nezapomněl na svou tradici,že ho schopnost 
neopustila. Těší nás tvůrčí nadání česko
slovenského lidu, jenom nás bolí, že lidu 
samotnému sé dostane tak málo z toho, co 
vyrábí. Kdo si může dovolit oběd za $ 2.20 
natož za $ 7.00, za 100,- Kčs při měně 
lů.- Kčs za dolar.A to hlavní - kdo si mů
že dovolit cestu na bruselskou výstavu, do 
Paříže, Itálie, k moři, jak tomu bývalo za 
starých časů, kdy jezdívaly celé vlaky če
skoslovenských výletníků, učitelů, studen
tů, úředníků za hranice na prázdniny?

Beze sporu komunisté rozumí propagan
dě, jak se tomu naučili od svých moskevských 
učitelů. Vystavují na obdiv československé 
umění a technickou vysokou úroveň na svě
tových tržištích, doma se chlubí světozná
mými lázněmi, výstavností Prahy a krásou 
přírody, při tom přičítají si k dobru vše
chno, co zdědili od minulých generací. Po
čítají s tím, že američtí turisté nenahléd
nou do třetí třídy na československých 
drahách a do všech zanedbaných, zašpině
ných podniků pro domácí obyvatelstvo.

Zato Američané pokulhávají na bru
selské výstavě. Mnoho se o tom píše v ame
rických novinách,v čem američtí pořadatelé 
selhali. William Stoneman (Chicago Daily 
News) na př. jim vytýká, že nedovedli zná
zornit to hlavní: že Spojené státy skýtají 
největší možnosti obyčejným občanům uplat
nit svých zděděných schopností, byt by za
čínali od piky z ničeho. Amerika je zemí 
možností a svobody, o tom nenašel však no
vinář Stoneman ani stopy. Našel tam sice 
výstavu Wall Streetu, ale nebylo tam nic o 
mocných dělnických uniích, o farmářských 
kooperativech, o vysoké životní úrovni, o 
skutečném životě priiměrných občanů.

"Vedle nás, ve svém obrovském pavilo
nu", píše Stoneman "Rusové předvádějí vel
mi sporné radosti ze života v socialisti
ckém státě a namluvili by nám, že v Sovět
ském svazu má každý dělník nejméně třítý
denní placený pobyt u moře. My jim zůstá
váme dlužni odpověd na tuto nehoráznost. 
Nikde na výstavě se nezmůžeme na to,abychcm 
udali fakt, že v Americe většina amerických 
dělníků může jet ve vlastním voze se svou 
rodinou kamkoli se jim zachce, na vlastní 
útraty, za peníze ušetřené z dobré mzdy". 
A to jsme nedovedli říct světu na brusel
ské výstavě.

Škoda, že právě to nejdůležitější 
- svoboda - se vystavovat nedá, aby bylo 
jasné, kde je a kde není svoboda.

Bruselská výstava.

Objednejte si
POPRSÍ

Presidenta - Osvoboditele
T. G. Masaryka

9" x 3” (s podstavcem) vyplaceně j?2.9O
C.N.R.A. 4129 W. 26th Str.Chicago 23,111.
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Pod tímto titulem vychází v pražském 
ilustrovaném časopise Beseda serie článků 
o Americe od československého novináře Dr. 
Beckra. Cestuje po Spojených státech, stu
duje poměry, navštěvuje továrny, mezi ji
ným Harvester, Elgin továrnu na hodiny, 
chicagské jatky atd. Jeho názory vás budou 
zajímat.

Na prohlídce jatek, v oddělení báli - 
ček žasne nad "šíleným tempem, v smrtelném 
chvatu, jak baličky obsluhují běžící pás”. 
Ptá se průvodce, "jak to mohou dělníci vy
držet v téhle atmosféře pachu z krve,výka
lů. a horka a v ovzduší chladíren?..Normál
ní mzda při čtyřiceti-hodinovém týdnu činí 
42 centů za hodinu.Práce přes čas se platí 
od kusu.Sedmnáct dolarů za týden, na sedm
desát dolarů za měsíc, věru více než hube- 

| ná mzda v nejtučnějším okrese Ameriky..."

Mrakodrapy se dají vyfotografovat a 
popsat. Dřevěné domky chicagské se nedají 
vyfotografovat a nedají se popsat. Nedá se 
to prostě vylíčit, není, co by se jim po
dobalo sešlostí,zpráchnivělostí, bídností, 
staré arménské jeskyně a besarabské hlině
né chatrče jsou lepší... Třebaže je bouda 
tak malá, jsou v ní přece čtyři nebo pět 
"bytů”,za každý žádá domácí 2^ až 30 dola
rů měsíčně... Cím dále na jih a na západ, 
tím tísnivější dojem "back of the yards", 
v Ciceru, v Chicago Heights, ve Valley, ve 
čtvrtích, kde denně dostane některý státní 
zástupce nebo jiný bohatý bootlegger do 
těla několik ran z revolveru...Chicago, to 
je tři miliony lidí, kteří z velké většiny 
žijí ve strašných pracovních, životních, 
bytových, duševních a morálních podmín
kách ...”

Československý novinář neví, anebo 
nechce vědět,že zákonem stanovená minimál
ní mzda je 1.00 na hodinu. Zapomněl se 
také zmínit o tom, že Chicago má největší 
počet krajanů, Američanů československého 
původu. Nepopsal naše krajanské čtvrtě v 
Cicero (až na tu jednu zmínku o našem před
městí) o Berwynu, Riverside etc. Asi nás 
zahrnul do té "velké většiny obyvatel,kte
ří žijí ve strašných pracovních a morál
ních podmínkách".

I
 Podobné zájezdy československých no
vinářů patří do kulturní vvměny. Informují 
pak lid doma, co v Americe viděli. Je to 
jediná informace, které se československým 
občanům o nás dostane, poněvadž žádný jiný 
časopis, s výjimkou komunistických a sou- 
putnických novin, do Československa nesmí•

"Žít v Rusku je žít na jiné planetě a 
žádný člověk ze západu to nepochopí".Tako
vý je názor evropského universitního stu
denta ruského původu po dvouletém pobytu v 
Rusku. Nedávno přijel do Spojených států 
na návštěvu a Dorothy Thompsonová,americká 
žurnalistka, uvažuje o jeho zkušenostech. 
"Nikdy před tím jsem nebyl v Americe '^pra
vil jí, "ale Amerika je přesně taková, jak 
jsem si ji představoval. Rusko,po dvou le
tech, mi zůstalo cizí, snad cizejší než v 
den mého příchodu. Byl jsem tam cizincem. 
Není tam intimních přátelských vztahů, na 
které jsme zvyklí.Lidé si nevyměňnují osob
ní názory, nevypravují o sobě, jako my na 
západě”. Snad že se bojí,položila mu otáz
ku Dorothy Thompsonová.

"Ne v tom snyslu, jak si představuje
te. Zvykli si na strach a ani si neuvědo - 
mují, že se něčeho bojí. Neexistuje již 
všeobecný teror, ale každý je si vědom, že 
by se mohl kdykoli obnovit. A proto jsou 
proti každému, kdo by mohl svými činy te
ror přivolat. Byli by proti provinilcům, 
nikoli proti systému".

"Každý student musí pracovat o prázd
ninách, bud na farmě nebo v továrně. Za ta 
dvě léta jsem nikdy neslyšel kritiku sys
tému, jenom ředitelů, správní rady atd.Ne
napadne je ani, aby kritizovali systém • 
Přijímají systém jako samozřejmý".

"Studenti jsou opatrně vybíráni a 
musí se podrobit přísné disciplině. Budou 
patřit do "kasty vedoucích”, od kterých se 
mnoho očekává, víc než od ostatních. Stu
dent musí být uctivý, na sebe pečlivý. Je
li k tomu i fysicky hezký, tím lépe,zvlášt 
bude-li mu uloženo poslání v zahraničí.Ru
sko si utváří svou aristokracii a dobří 
studenti patří k elitě".

"Mohl jste se stát sovětským občanem 
a chtěl byste patřit k této elitě?" zněla 
poslední otázka.

"Ne. Je to jakoby člověk žil na jiné 
planetě.K tomu musí být napřed uzpůsoben".

Život v Rusku.

DĚKUJEME:
Br. Zahoříkovi, Racine, Wisc. za knihu 
"Progressive Czech". Pi. Kolářové, ze 
Springfield Av. v Chicagu za 1£ knih 
včetně "Dějiny Národa Českého". - 
Všem dárcům předmětu- k Československém dnu 
srdečné díky. Kolem stánků bude jistě živo. 
Dárky možno odevzdat do odboček aneb x 
úřadovně. s::::::::::::::::::::::::::::::::
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Po všechna léta po válce chicagská 
oblast ČSNRA se stará o lidický pomník a 
zahradní úpravu.Některá léta vyžaduje vět
ší opravy než jindy a ovšem po celé léto 
se věnuje parčíku stálá péče. S trvalou ú- 
pravou se čekalo až pozemek bude naším ma
jetkem, což se stalo letos, dne 7. června, 
kdy majitel Dominik Romano, pozemkový ob
chodník a zakladatel moderní residenční 
čtvrtě lidické, daroval do rukou předsedy 
chicagské oblasti Aloise Kopeckého vlast
nický list. Ve své řeči p. Romano vzpome
nul začátků, jak vznikla nryšlenka založit 
nové Lidice na americké půdě, co vše ná
sledovalo. Sledoval se zájmem po všechna 
léta, jak Rada pečuje o lidický pomník a 
proto usoudil, že si Rada "vysloužila” po
zemek, na kterém pomník stojí. Jeho velký 
dar si zasluhuje našeho uznání.

Slavnost zahájil br.předseda Kopecký, 
jehož zásluhou byl získán pan Dominik Ro
mano. Českým řečníkem byl pluk. 0. Pejša. 
Odbočka Milada Horáková si vzala letos na 
starost květinovou úpravu pomníku a bratr 
Jiří Spánek obstaral vysílání hudby.

Po slavnosti u pomníku odejela spo
lečnost autobusem a automobily k manželům 
J .V.Welclovým v Hinsdale, 111., kterým dě
kujeme za nevšední ochotu a péči o hosty. 
Přes sto lidí přijelo k Welclovým. Zábavní 
výbor se staral o občerstvení. Čistý výdě
lek, přibližně 100,- bude věnován na li
dický fond.

Do příštího roku bude rozhodnuto o 
trvalé úpravě, vyžadující větší částky pe
něz a proto se žádají krajanské organisace 
aby prosím též pamatovaly na americké Li
dice. Morálně patří Lidice nám všem, i 
když ČSNRA se ujala úkolu ochránce.

DĚKUJEME VÁM

Chicagská oblast CSNRA se pripravuje 
na svůj tradiční československý den v 
plzeňském parku dne 6. července. Letošní 
rok je o to významnější, že připadá na úO 
výročí založení ČSNRA koncem první světové 
války. Předseda chicagské oblasti bratr 
Alois Kopecký, s místopředsedou J. Žákem, 
se zábavním výborem a úředníky, taj. J. 
Chomutovským, pokl. Fr. Kubíčkem a úč.br. 
Růžičkou, obsáhli již přípravy, odeslali 
velký počet pozvánek a štěstěnek na vý
hry atd. Jako každého roku, každá odbočka 
si vzala na starost stánek a věrná své 
tradici učiní tak i Čsl. nár. rada žen v 
exilu. Program bude zahájen v 2.30 hod. 
odpoledne. Slavnostním anglickým řečnílem 
je Milan Getting ml. z Pittsburghu, jehož 
otec pracoval nadšeně ve slovenském pro
středí za první světové války pro česko - 
slovenskou myšlenku. Milan Getting patřil 
mezi nejvýznamnější a nejvlastenečtější a 
jeho syn Milan zdědil po otci vlastenecké 
pochopení. Na programu jsou taneční sku
piny. Českou besedu vede ses.Milada Fer- 
jenčíková, moravské tance nacvičí b.Jarka 
Bureš. Bude ovšem i slovenská družina v 
nádherných původních krojích.Předseda or- 
ganisačního výboru br. Ant. Hřebík a tis
kového výboru Jiří Spánek se podíleli na 
přípravných pracích. Dekoraci na motiv 
110. výročí. Rady nakreslil br. Chomutovský, 
provádí br. Valenta.

Svou úrovní i účastí patří Českoslo
venský den mezi nejdůležitější krajanské 
podniky. Bývá navštíven hosty, zástupci 
vedoucích krajanských organisací, dostane 
se mu i pozornosti amerického tisku. Loni 
na př. přinesly zprávu i vyobrazení Sun- 
Times a Tribune v Chicagu, a ovšem místní 
tisk. Těšíme se i letos na návštěvu kra
janů z jiných měst i států a doufáme, že 
počasí nám bude příznivé. Alois Kopeoký> 

předseda chicagské oblasti CSNRA
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Lidice, Illinois ČESKOSLOVENSKÝ DEN V CHICAGU

Frank Nevlud, Masontown 3.00
manž. K.B.Jirák, Chicago 5.00
G. Kotoun, Akron, 111 2.00
Z. Č. B. J. Machota 3.00
Jos. Křupa, Natrona 2.00
Jos. Brousek, Toronto 2.00
Jos. Vodák, Chicago 5.00
Mir. Vaněk, LaGrange 30.00
Anna Jonas, Clarkson, Nebr. 20.00
L. Holemar, Eugene, Oregon 1.00
Josephine Válek, Salem 1.00

Frank Macák, Berwyn $ 2.00 
Jos. Nekodym, So. Dak. 2.00 
J. Hlava, San Pedro 1.00 
Harold Schultz, Wisc. 1.00
Z. Lonegran, St. Paul 3.50 
E.O.C.Ord, Berkeley 10.00 
Mr. and Mrs. F. Kubát,Hinsdale 500.00 
Rose Houdek, N. Y. 1.00 
Josef Oulek, Kimball, Nebr. 3.00 
Chas. Vorlice, NYC 5.00 
I. Scepura, Owego, N.Y. 2.00 
Marie Kunc, Kansas 1.00



Společné dílo se podařilo, ač špatné 
počasí a přeháňky snad odradily některé 
méně odvážné duše. Odhalení sochy Komen
ského, první v Americe, v městském parku 
bylo dílem České Kulturní Zahrady za spo
luúčasti Krajanského výboru a legionářů. 
Již po poledni sjížděly se autobusy z da
leka, z mnohých měst Pennsylvanie a z Chi
caga a New Yorku. Na čestné tribuně byli 
guvernér státu Ohio, William o'Neill, se
nátor John W. Brocker a členka kongresu 
pí. Frances Boltonová, sochař Frank J.Ji- 
rouch, tvůrce sochy, oba řečníci, prof. 
Otakar Odložilík a Vlasta Vrázová z Chi
caga za ČSNRA a řada hostů z blízka i da
leka. Slavnostního aktu se zúčastnili ve
teráni zahraničních válek, čestné stráže 
družiny legionářů, krojované čety JČD a 
ČSA, sokolové a pěvecký sbor Vojan. Slav
nost řídil z řečnické tribuny Brig. Gen. 
Frank Maňák, jehož otec byl po léta před
sedou České Kulturní Zahrady.

Prof. Otakar Odložilík, historik z 
university pennsylvánské, ve svém anglic
kém proslovu vyzvedl důležitost a světový 
význam "učitele národů". Sestra Vrázová 
mluvila o čascvosti a významu Komenského 
díla i v době sputníků. Po slavnostních 
obřadech krajané odjeli za velkého lijáku 
do sokolovny Nová Vlast na besedu a na 
večeři.

V sobotu večer předcházel večírek v 
residenci rodiny br. Leo Francia, kam se 
sešlo na 70 přátel a členů Krajanského 
výboru. Předseda Lááa Kiml představil ho- 
sty, prof. Odložilíka, ses. Vrázovou a dr. 
Jaroslava Drábka z Voice of Amerika. Or- 
ganisátorka ČSNRA pojednala o činnosti a 
problémech Rady. Prof. Odložilík vzpome
nul svých styků s krajany a dr. Drábek 
natočil několik interviews, které byly 
později vysílány Hlasem Ameriky do Česko
slovenska.Předsednictvo ČSNRA děkuje Kra
janskému výboru za pozvání, br. a ses. 
Franclovým na přátelský večírek v jejich 
pohostinném domě, čímž byla dána možnost 
ses. Vrázové promluvit o práci ČSNRA, a 
ovšem děkuje předsedovi L. Kimlovi a jeho 
ženě za pohostinství poskytnuté ses. Vrá
zové po dobu jejího pobytu a za veškerou 
spolupráci Krajanského výboru, jehož je 
předsedou.

Místní odbočka v St. Petersburgu má 
k dnešnímu dni celkem 80 členů.

Krajanské zábavy se pořádají v pra
videlných intervalech, vždy v neděli ve
čer od šesti do jedenácti.

Během prvního pololetí 19^8 odbočka 
uspořádala celkem deset zábav, o jejichž 
organisaci a provedení jakož i hladký 
průběh se zasloužila jen hrstka členů 
Výkonného výboru. Tento výbor, svým slo
žením, představuje vzorný příklad spolu
práce Čechů a Slováků.

Při posuzování níže uvedeného fi
nančního přehledu je nutno vzít v úvahu, 
že převážná většina členů odbočky jsou 
lidé, žijící na odpočinku, přes 6ý let 
staří| proto práci, mnohdy těžkou, kte
rou bezplatně vykonávají, a čistý výtě - 
žek, který prakticky celý odvádějí Úst
ředí do' Chicaga, je nutno podle toho 
měřítka hodnotit.

Protože většina nutných oznámení a 
usnesení se provádí při zábavách, for
mální schůze odbočky jsou řídké, svolá
vané jen podle potřeby.

Kromě této činnosti, odbočka se zú
častňuje hojným počtem svých členů všech 
československých oslav v okolí, hlavně v 
nedalekém Masaryktown, Florida.

Během prvního pololetí 19^8 odboč
ka vybrala na členských příspěvcích 
$ 80,- ; na darech bylo obdrženo U8,- 
čistý výtěžek ze zábav byl •$ 673,Ú9; a 
z výher $ 31^,80. V únoru odbočka od
vedla Ústředí částku $ 700,- .

Pro druhou polovinu roku 19^8 od
bočka v St. Petersburgu plánuje uspořá
dání dalších deseti zábav, jejichž čistý 
výtěžek bude pak zas předán Ústředí.

James Hovorka, Dr. Jan Brázda, 
předseda jednatel
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Odbočka St. Petersburg. FloridaCleveland

Účast ČSNRA na oslavě Komenského,

Slovník- Prof. Dr. H. Procházka, $£.00 
Engl.Czech - Czech-Engl. dictionarý

Rudolf Slíva: Pozdní žeň, básně $1.00
Vlád. Zelený: Povídky z předměstí $1.2^
Z. Němeček: Stín a jiné povídky $2.^0

Na skladě:



Východní oblast New York

Dne 19• května se konala valná hromada 
Oblastního výboru.Zastoupeno bylo lú spolků. 
Zvoleni byli:
Andrej Valůšek, předseda, Marie Wenzarová, 
I.místopředseda, Marie Václavková,II.místo
předseda, John Mlýnek, III. místopředseda, 
David Višňovský, tajemník, Alex. Věrná, za- 
pisovatelka, prof.B.Bušek, pokladník, revi- 
soři účtů: R.Tkaný, J.Hudeček, Rev.Jos.Sefl. 
Přijata s povděkem zpráva, že do 30. května 
došel dostatečný počet přihlášek, takže 
Waldorf Astória je zaručen. Hlásí se dele
gáti z jiných měst i států, seznam je uve
řejňován postupně v New Yorských Listech .

I. Odbcčka Long Island
pořádá divadlo a 

tanec dne 22. listopadu v režii br. Kohouta 
v Českém domově v Astórii. Všichni se při
pravujeme na celonárodní oslavu v říjnu ve 
Waldorf Astórii a Huscvě domě v New Yorku.- 
V měsíční schůzi dne 2. června promluvil k 
členům o založení Českého Domova v Astórii 
br. Jan Dvorský.

Výňatky z prvních dvou zápisníků z r. 
1909 a 1910 ukazovaly, jak naši krajané 
plánovali, často schůzovali, těžce sbírali 
peníze, aby vystavěli národní středisko.Pod 
střechou této budovy naše škola, sokolstvo 
a krajanské spolky dodnes pokračují ve své 
národní práci.

Přirovnávali jsme různé ceny a problé
my před 50 lety s dob u dnešní a o mnohém 
jsme se nejen pobavili, ale i poučili. Jan 
Dvorský a jeho otec, který byl též zakláda
jícím členem,se velmi podíleli na vybudová
ní Českého Domova v Astórii na Long Island.

Odbočka Masaryk ČSNRA v Los Angeles

Dne 8. června předvedl čilý divadelní 
soubor veselohru "Dvojník pana Dibelky’1 za 
režie Jiřího Peřiny.

Měsíční schůze jsou zpestřeny progra
mem: v dubnu přečetl tajemník Lada Erban 
vzpomínku na Petra Bezruce “Stesk ve Slez
ské zemi“ a sestra Formaníková přednesla 
jeho básně,sestra Vágnerová recitovala bá

seň od Karla Kadnera, "Komenský na cestě 
do vyhnanství žehná vlasti". Sestra před
sedkyně promluvila o významu velikonoc.

V květnové schůzi, architekt br.Josef 
Janečka vzpomenul ve své přednášce boje na 
pražských barikádách a br.Lešovský si vzal 
za thema "osobní odpovědnost ve věci národ
ní."

Sestra Kubáčová odevzdala odbočce ko
respondenci a zápisy svého zesnulého man
žela br.Franka Kubáče, týkající se uprch
lické akce. Jsou dokladem, jak velkou prá
ci vykonala odbočka Masaryk pro uprchlíky: 
v prvních zásilkách bylo odesláno do uprch
lických táborů v Německu,Rakousku a Itálii 
136 balíků ošacení a potravin ve váze 3000 
liber, poštovné stálo • Druhá zá
silky byly ještě větší, celkem 1^6 balíků, 
jen poštovné stálo $ 610,- . Třetí zásilka 
8 balíků do Itálie stála 32,- poštovného. 
Mimo těchto zásilek darovala odbočka Masa
ryk značné finanční podpory uprchlíkům.

Z Michiganské Oblasti

Schůze Oblastního výboru se usnesla 
pořádat oslavy 28. října ve větším rozsahu 
v Detroitu, Owosso a ve Flintu. Pro angli
cky mluvící mládež a americké obecenstvo 
budou konány v International Institute v 
Detroitu a ve Flintu. Schůze byla velice 
zdařilá. Nazdar! A.Beneš, tajemník.

Odbočka Masaryk, Owosso
" pořádá dne 29* červ
na, v neděli odpoledne, pout sv.Antoníčka. 
Slavnostním řečníkem bude předseda ČSNRA, 
br. James Hovorka. Ceká se účast z okolí ra 
odpoledne národních písní a tanců. Jako v 
letech minulých, sestra Štěpánka Čechová na 
cvičuje tance a členky se již dlouho při
pravují na největší podnik v roce.

FILM ze SOKOLSKÉHO SLETU 1957 v Berwyn, 
bude předveden na společenském večírku 
odb. Dr. Milady Horákové v pátek, dne 
27. června 1958 v Sokole Havlíček-TyrŠ 
na Lawndale Ave. v Chicagu. Autor filmu 
člen odbočky br. Vladimír Vaněk.

Emma Smeadová, Láďa Erban, Ses. Teplá, 
předsedkyně tajemník pokladní

Vrat. Bušek, Lily Donát ,
předseda jednatelka
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Nezapomenutelný večer.

Washingtonská odbočka ČSNRA přináší 
do zdejšího krajanského života stále ně
co nového.Tentokrát to byl jarní koncert 
jejího pěveckého sboru, uspořádaný 18. 
května v Pierce Halí (Unitarian Church), 
jako zahájení oslav ÚO. výročí Českoslo
venské republiky a stejného výročí ČSNRA.

Po projevy předsedy odbočky br. Ma- 
sericka a hymnách,zahájil koncert mužský 
sbor Smetanovým "Věnem”, velmi dobře in
terpretovaným.

Tříminutový projev Dra. J.Slávika a 
pasáž z Masaryka podaná paní L.Rogozovou 
- Kopfsteinovou, zapadaly plně do rámce 
oslav.

Příjemný hlas, mladý zjev s. Dagmar 
Hasalové-White tvořily předpoklady úspě
chu, který se také dostavil. Začala s . 
modlitbou ze Smetanovy "Libuši”. Velmi 
dobrá byla v dvojzpěvu s dr. Kašem (Dvo
řákův "Jakobín”) a pak ve vlastních só
lech na různých místech programu (Kovař- 
ovic: Slovácká píseň; Dvořák: Na podzim 
v .ořeší: Janáček: “Stálost”, "Tužba”, - 

"Budíček", a "Psaníčko").
Mužský sbor přednesl 2 Janáčkovy 

sbory: "Orání" a "Bříza".
Po dvojzpěvu s. Dagmar Hasalové- 

White a br. Dra K. Kaše, kterého se oba 
sólisté rutinované zhostili za klavírní
ho doprovodu br. Dra F. Kaše, nastoupil 
ženský sbor.

Washingtonská odbočka má neobyčejně 
velký počet mladého členstva a tento 
fakt se ukazoval nejlépe právě v Ženském 
sboru. Výkon byl velmi dobrý po všech 
stránkách. Sbor začal Smetanovou písní 
"Má hvězda" a jasně a čistě nám kreslil 
večerní náladu. Každý z nás slyšel tento 
sbor snad stokrát a přece to zase bylo 
jako podání kříštálové vody žíznivému.

Těsně před přestávkou zazpíval Dr. 
Karel Kaše v doprovodu smíšeného sboru 
árii vodníka z Dvořákovy "Rusalky". Na 
klavíru dokonale doprovázel Dr. F. Kaše.

Barvitý Kaše-ův baryton nás prová
zel pohádkou našich řek, vybaboval stu
dentské večery, ztrávené "Na bidýlku” v 
Národním divadle, nezapomenutelného Zít
ka jako vodníka a celou řadu " Rusalek", 
které jsme průběhem let viděli. Dlouhý 
potlesk dosvědčil ocenění publika.

První část programu byla věnována 
klasické tvorbě; dojímala a těšila. A však 
druhá část, složená z národních písní, 
chytila za srdce.Viděli jste na divácích, 
jak v duchu zpívají se sborem,jak se me
zi nimi a sólisty, či sborem, utvořilo 
to neviditelné pouto stejné lásky.

Program po přestávce znova zahájil 
mužský sbor. Slovenská "Kysuca" byla za
zpívána velmi dobře a česká "U našich 
stájů", přímo znamenitě. I když ve sboru 
je úspěch i neúspěch záležitostí celku, 
musím se zde zmínit zejména o tenoris- 
tech, kteří byli výteční.

Janáčkovy písně z moravské lidové 
poesie Dagmar Hasalová-White, o nichž 
jsem již mluvil, následovala Malátova 
"Směs národních písní", podaná smíšeným 
sborem a zahájená tenorovým sólem S.Kri
štof íka. Sbor podal směs velmi spoleh - 
livě a sólista ukázal,že jeho lyrický te
nor může splnit daleko větší požadavky, 
než jaké na něj solo kladlo.Klavírní do
provod obstaral velmi dobře br. 0.Černý.

Dvě chodské písně Dra K. Kaše se 
neobyčejně líbily a Ženský sbor dvěma 
slovenskými písněmi v moderní harmonisa- 
ci znovy prokázal, že vyrůstá ve výborný 
celek.

V předposledním čísle se znova obje
vil Dr. Kaše, doprovázený smíšeným sborem 
(0 řebíčku, zahradnický) a večer uzavřel 
smíšený sbor písní "U panského dvora”, v 
Malátově úpravě.

Posluchači odcházeli neradi, jakoby 
nechtěli věřit, že je konec tomuto krá
snému požitku.

Dík nás všech patří především pil
nému sbormistrovi Janu Klimešovi, který 
sestavil a nacvičil program tohoto krá
sného večera, a potom všem pěvcům, kteří 
obětovali svůj volný čas pro naše potě
šení.

Kdyby zdejší odbočka ČSNRA neučini
la nic více, než zřídila ve Washingtonu 
pěvecký sbor, stačilo by to k trvalé je
jí zásluze.

Na večer 18. května 1958 dlouho ne
zapomeneme! _ C _
• ••••••*••••••••••••••••••••••••••••••••
!!! Rozšiřte řady !!!

Československé národní rady americké
Získejte člena!
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Dne 22.února tomu bylo hO let co by
la založena Československá Národní Rada 
americká. Dle jejích stanov a programu 
jejím hlavním účelem je úsilí o ochranu 
a zachování amerických demokratických 
řádů,potírání komunismu a všech totalit
ních směrů,vedle péče po stránce kultur
ní, výchovné a sociální.

Je jistě naším přáním v předsedni
ctvu ČSNRA, abychom k letošnímu jubileu 
naší vrcholné organisace podali důkazy, 
že splníme svůj předurčený program.

Činnost našich odboček,oblastí a Ú- 
středí je nenáročná a nepopulární.Přede
sílám, že můj úsudek je čistě osobní,bez 
zaujatosti k někomu či k něčemu a byl 
bych velmi nerad, kdyby v tom bylo spat
řováno něco jiného než námět k debatě, k 
případnému zlepšení, rozšíření a sjedno
cení našeho členstva.

Jsme takřka jediní,kteří se věnuje
me práci odbojové a boji proti komunismu. 
Valná část členstva je ve vyšším věku a 
vlastně již svoji práci vykonali v před
cházejících dvou odbojích a musíme jim 
být dnes vděčni, že i ve svém stáří nás 
podporují nejen morálně, ale i finančně. 
Je to až k dojetí, když stařenka 90 let 
stará posílá ze svých skrovných příjmů 
dva dolary na dobrou práci, kterou dle 
jejího úsudku ČSNRA koná.A máme v našich 
záznamech další členku, které v květnu 
bylo sto let a ještě jeví zájem o pomoc 
neštastné zemi československé.

Přál bych si,aby uprchlické organi
sace, kterým neupírám právo samostatno
sti, se ještě více přimkly k Oblastnímu 
výboru ČSNRA, a aby nově přijetí co nej
rychleji a hned od začátku svého pobytu 
zde brali účast na práci v ČSNRA.

Jsme vděčni za to, že tato země nám 
dala možnost svobodného života a její 
americká organisace nám dává možnost os
vobozovací práce, na které máme v prvé 
řadě povinnost spolupracovat. Máme zatím 
hrstku pracovníků, kteří již našli svůj 
kladný poměr k ČSNRA a neznám zatím ces
ty jak se dostat k těm, kteří sedí na 
plotě nebo dokonce za plotem.

Budiž dán kredit Oblastnímu výboru 
ČSNRA v Chicagu za jeho každoroční pořá
dání Československého Dne a oslavy 28. 
října. Tyto podniky rok od roku mohutní 

a budí zájem nejen krajanské, ale i ame
rické veřejnosti. Zde se snažíme ukázat 
sílu jednoty v myšlení i snahy po spole
čné práci.Nebudeme však nikdy jednu prá
ci vyzvedávat proti druhé v důležitosti, 
nebot jen z drobné práce a činů,docílíme 
dobrých výsledků.

Stručně se zmíníme o Ústředí, či 
předsednictvu ČSNRA, které je na tom co 
se popularity týče nejhůře. Tam se totiž 
soustřeďuje celá činnost Rady. Poslední 
sjezd ve zprávách činovníků jasně vyká
zal zvýšenou činnost i úspěchy po všech 
stránkách: vydávání anglického Bulletinu 
v počtu 2^00 výtisků, Věstníku v počtu 
l^OO výtisků měsíčně. Události v posled
ních týdnech dokázaly,že soustavná a cí
levědomá propagace našich požadavků na
šla své místo a ocenění v obou sněmov
nách USA. Není to maličkost zaintereso
vat celou skupinu kongresníků a senátorů 
o osud Československa, Tuto práci může 
dělat jedině americká organisace, slože
ná z občanů, jejichž hlasu může být sly
šeno.

Svou další usilovnou činností chce
me dokázat, že jsme demokratickou orga- 
nisací v zásadách Lincolna, Jeffersona a 
Masaryka. Jsme vždy a budeme pro konst
ruktivní kritiku a výměnu názorů ve slu
šné společenské formě. Vyhneme se však 
všelijakým zbytečným bojům a polemikám s 
organisacemi, které snad dnes stojí mimo 
nás a budeme se věnovat plně a nekompro
misně boji proti nepříteli celého světa 
a lidstva, proti rudému komunismu.

(Z přednášky br. Františka Kratochvíla, 
člena předsednictva ČSNRA.)

XIII. Slet Slovenského Sokolstva 
v Clevelandu

Slovenská tělocvičná jednota Sokol pořá
dá svůj XIII, Slet v Clevelandu,ve dnech 
U. až 6.července za účasti A.O.S., Čsl. 
Sokola v zahraničí,Kanadského Sokola aB. 
A. Sokola. Ve všech jednotách se člen
stvo připravuje k čestným závodům a ve
řejnému cvičení. Ve své výzvě STJS pra
ví: ”0d počátku si slovenské Sokolstvo 
bylo vědomo, že jeho láska patří také a- 
merickému národu,že ho k němu váží mrav
ní a občanské povinnosti, jeho demokra
tický ideál a že podle sokolských zásad 
se musí usilovat o tělesné a mravní 
zdraví, svobodu, pokrok a sociální spra
vedlnost” . ------—----------------------------------
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riadaní obrovského pochodu mestom do Armory. Hybnou sí}.ou tejto rôznorodej národ
nej činnosti bol nadšený Sokol, nebohý Michal Schram, ktorý vedel okolo seba sdru
žit tých najlepších spolupracovníkov, jako bratov Jána a Šimona Kovalíka, Daniela 
Filu, Jána Lacku, Drozdovcov, Bolibrucha, Altanyho, Adamsa a iných, ktorí vačši - 
nou sú už na večnosti. Vtedy v klube kulturně pôsobili: Joža Žák Marušiak činno - 
stou prednáškovou a divadelnou, podobne Peter Kompiš, ktorý riadil ^aj spevokol 
klubu, Ivan Daxner, Ignác Gessay atď. Homesteadskí Slováci z valnej časti sa za - 
slúžili aj o zariadenie Československej siene v Cathedral of Leaming na univer - 
žite pittsburgskej a Michal Schram za dlhé roky bol predsedom Československého 
krúžku, ktorý má patronát nad Československou sieňou. Äno, náš Homestead vždy pe
stoval pravého národného ducha a zdravú spoluprácu Čechov a Slovákov. Preto pevné 
stanovisko 108.Odboru N.S.S. k útokom na pamiatku Masaryka musí byt každému o bu- 
dúcnost slovenského národa dbalému Slovákovi a Slovenské úprimne vítané.

Dokončení ze str. 1.

tím, že si jako národní slupina svého původu málo vážíme!

Musíme se nyní hodně změnit, abychom nezůstali pozadu za jinými uvědomělej
šími skupinami v Americe. Nesmíme si už myslet, že jsme splnili všecku svou po
vinnost k zemi svého původu, když jednou za rok navštívíme oslavu Masaryka: musí
me se na ni sebe sami zeptat, proč zde nejsou i naše děti a děti našich dětíIMu- 
síme vědět, že už nestačí číst Babičku nebo Zapadlé vlastence, že musíme znát a 
milovat i autory mladší, ba nejmodernější. Naši divadelní ochotníci, často tak o- 
bětaví, musí vědět, že české drama nekončí Jiráskem, Naši hudebníci a pořadatelé 

^koncertů si musí uvědomit, že česká hudba nezazpívala poslední tón Dvořákem a s 
jeho písní o měsíčku na nebi hlubokém, nýbrž že česká moderní hudba zápasí s vět
šími národy o světový formát Janáčkem, Martinů, Hábou a mnohými jinými. Čeští bá
sníci právě ve dvacátém století se vyrovnají nejlepším ze světové literatury.

V těchto řádcích není ani slova, která by bylo lze vykládat jako neúcta k 
dílům našich starých vlastenců. Živý národ však žije také poznáním nových, ba mů
žeme říci, že žije také přením se, ba hádáním se, o nové hodnoty zítřka. Novým a 
vzkříšeným kulturním životem ukážeme sobě i Americe, že jsme dosud plni síly a že 
se s námi vážně musí počítat. Nebot naše budoucnost ve světě, a budoucnost naší 
národní skupiny v Americe, nebude patřit lidem, kteří roztají jako máslo na hor
kém slunci moderní skutečnosti, nýbrž jen lidem z kvádrů, kteří budou stavět do 
výšky u vědomí pevného základu, na kterém stojí.

Ladislav Radimský.

hlásí, že dne 9.června za
hájili letní českou školu, do které se 
prihlásilo 72 dětí* V odpověá na mnohé 
dotazy po večerních kursech češtiny pro 
dospělé, dali jsme do proudu malou akci 
a výsledek — 2? přihlášek do večerní 
školy* T.B. Hlubůček

Cedar Rapids žádá o Progressive 
Czech, která je však již vyprodána. Máme 
sice radost, že se podobné žádosti o 
učebnici množí, ale litujeme - nemůžeme 
vyhovět. Má-li někdo doma tuto učebnici 
a nepoužívá ji, prosíme, aby nám knížku 
poslal na adresu Rady, 412^ W. 2óth Str. 
Chicago, zprostředkujeme další. Děkujeme 
předem.

SJEZD ČSA

Koncem června končí soutěž o členy.Č.S.A. 
vypsaly ceny delegátům za nejvyšší počet 
získaných nových členů v době od 1.ledna 
do 30.června. Jedenáct výherců z různých 
států bude pozváno na sjezd do Chicaga 
od 4. do 8. srpna.

Den před sjezdem, v neděli dne 3.srpna, 
delegace se zúčastní výroční poutě Vel- 
kořádu Č.S.A. státu Illinois v plzeňském 
parku, kde se každoročně soustřeďuje vel
ká návštěva.

Předchází roční schůze anglicky mluví
cích řádů ve dnech 1. 2. a 3. srpna v 
Congress hotelu v Chicagu.

CEDAR RAPIDS
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ŘÍKAJÍ TOMU MÝM ŽNA"

Mnoho se píše a mluví o kulturní 
výměně se zeměmi za železnou oponou. 
Pražská vláda všemožně láká americké tu
risty, zúčastňuje se mezinárodních výstav 
a ujištuje nás, že chce s námi navazovat 
přátelské styky. Je tomu skutečně tak? 
Porovnejme skutky, nikoli slova, porov
nejme Washington s Prahou!

Za prvé, Spojené státy vydají kaž
dému cestovní pas, nikomu nebrání, aby 
nejel do Československa. Za to Českoslo
venská vláda nedovolí návštěvu Ameriky 
ani starým rodičům, i když by děti v Ame
rice jim cestu zaplatily. Hranice jsou 
nadále uzavřeny československým občanům. 
A dále, americká vláda neomezuje naši 
dobročinnost, můžeme poslat co chceme, i 
kolik dolarů chceme do Československa. 
Pražská vláda si však vymyslila Tuzex na 
vydírání našich dolarů a uvalila tak ob
rovské clo na dárkové balíčky od nás, že 
českoslovenští občané je nemohou přijí
mat.

Další příklad: v této zemi, kde je 
svoboda slova a tisku, vycházejí komuni
stické časopisy. Jsou posílány do Česko
slovenska a jelikož žádné naše krajanské 
noviny, které by nesympatisovaly s komu- 
nistickým režimem,nejsou do Českosloven
ska připuštěry, znamená to,že jedině ko
munisté mluví za celou krajanskou Ameri
ku. Washington však dovolí, aby komuni
stický režim nám posílal velké množství 
své propagandy. Americké magazíny, s vý
jimkou vědeckých, tam sice nesmí, ale 
československé knihy, i komunistické i 
propagační, se zde nejen oznamují v kra
janském komunistickém tisku, rozdávají, 
ale i prodávají a posílají americkou po
štou po celých Spojených státech.

Totéž platí o filmech. Českosloven
ské filiry se předvádějí v amerických 
biografech, nejen na př.životopis Smeta- 

: nův, ale i filuy komunistického zabarve
ní. V Československu však,po měsících u- 
važování, se pražská vláda konečně roz
hodla pro 3 americké filny - ale jaké! 
Pro drama z chudého farmářského prostře
dí minulého století, operetu Oklahoma a 
ještě jeden podobný film. Prostě žádný 
film a žádná kniha nesmí ukázat náš ži
vot v polopříznivém nebo přirozeném svě

tle. V československých novinách se píše 
o bídě v Americe, o utiskování a lyncho- 
vání černochů, a nic jiného se nesmí če
skoslovenský občan dovědět. Pražský re
žim dělá proto všemožné, jen aby naše 
noviny, filmy, knihy a myšlenky se nedo
staly za železnou oponu. Je sice pravda, 
že nedávno vyšlo několik knih od americ
kých spisovatelů v českém překlade - a 
byly ihned rozebrány dychtivými čtenáři 
- ale jsou to knihy na př. nové vydání 
"Chaloupky strýčka Torna" z doby otroctví, 
Huckleberry Finn, z moderních autorů 
"Stařec a Moře" od Ernest Hemingwaye. Ze 
žádné této knihy se československý občan 
nedoví o dnešním životě v USA. A tomu se 
říká výměna! Washington dovoluje vše - 
Praha nic! Přece slovo "výměna" znamená 
rovnocennost, paritu. ČSNRA není proti 
výměně s Československem - právě naopak, 
chtěli bychom skutečnou výměnu, stejná 
práva - volné hranice a žádnou oponu.

Dary na činnost ÉSNRÄ ----------------------

John Pucelik, Texas 3 1.00 
Františka Jandera, Okla 1.00 
Anna Oswald, Haugen 1.00 
John Mišek, Tampa 1.00 
K rel Stekr, Great Neck 1.00 
J.J.Pelikán, Sr. Chicago 10.00 
John Hojnos, Ohio 2.00 
Martha Stehlík, Chicago 1.00 
Louise Strobl, Chicago £.00 
Edward Jaroš, Chicago £.00 
M. Vitek, Cedar Rapids l£.00 
Odb. St. Petersburg, Fla 700.00 
Odb. Washington, D. C. 67.00 
Krajanský Výbor Cleveland 100.00 
Oblastní výbor Chicago 1000.00 
Jindřich Sedláček, Omaha 2.00 
Lože Mor. Slovač, Penna 2.00 
Řád Česká Koruna, Cicero 1.00 
Msry Walters, Oregon 1.00 
Fred Kent, DeKalb 2.00 
E. Suchánek, Chicago 1.00 
J. Safranek, Paw Paw £.00 
John Maruška, Roy, Mont. 2.00
Vizte stránku £.-další seznam. 

S DÍKY KVITUJEME VÍŠEUVEDENÉ DARY, 
které nám umožňují další činnost. 
SOUHLASÍTE-LI s naši prácí,prosím 
vzpomeňte si na nás svou finanční 
i morální podporou.
Czechoslovak Natl.Council of America 
ňl2£ W. 2óth Street, Chicago 23,111.
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